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Abstract 

Background: Chemotherapy is a Treatment that uses drugs to stop the growth of cancer cells, either by 

killing the cells or by stopping them from dividing. Chemotherapy may be given by mouth, injection, or 

infusion, or on the skin, depending on the type and stage of the cancer being treated. It may be given 

alone or with other treatments, such as surgery, radiation therapy, or biologic therapy.  

Aim: The study aims to assess nurses‘ knowledge toward chemotherapy use at Kirkuk oncology and 

hematology center in Kirkuk city.  

Methodology: (descriptive study) was conducted for nursing staff in in oncology and hematology center 

the study was carried out from The 20th of October 2020 to the 27th of Jun 2021.  

Results: The analysis of the results with regard to demographic characteristics of the whole study sample 

, the highest percentage of age groups is between(25-29years) and constituted (29.7%), the results of the 

level of education shows that the highest present study were graduate of medical institute (46.9%),And 

Chemotherapy training course was Yeas (53.1%). and the General information regarding chemotherapy 

for cancer patients the result shows that are only 3 questions answered correctly Item (1,8 and 11) that 

mean incorrect answers high than correct. and other questions answered incorrectly, that shows low 

knowledge of oncology nurses. And that mean of scores of nursing staff was high knowledge in 1 items , 

moderately knowledge in (10)items .  

Conclusions: The study shows that the main age group of nurses (25 - 29 years) and according to gender 

the highest percent was of males. The study concluded that most of the nurses were graduated from 

medical institutes regarding to level of education, As for the Years of work, the majority of the years' 

work is 1-4 

years. While they had moderately Knowledge regarding nursing care for patient with chemotherapy.  

Recommendations : For the education part, the study highlighted the need of oncology nurses for solid 

information, and educational programs to successfully develop their practice and behaviors in dealing 

with patients during chemotherapy. Special training (practice) sessions should be done and constructed 

for nurses who working in oncology and hematology center to build and reinforce the base, and essential 

knowledge of chemotherapy use.  
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 كهٛخ انزًزٚط  - خبيؼخ كزكٕك

 

 ػُٕاٌ انجسث: 

 تقيين هعرفة الوورضات حىل استخدام العلاج الكيويائي 

 في هركز كركىك للاورام واهراض الدم في هدينة كركىك
 

 ػجذ انخبنق ، سْزاء كبظى غبَى ، انطلاة: ثُب غهؼذ يسًذ ، شبٍْٛ ػجبص 

 طٛفبر خلال خلال ، شًٛبء نقًبٌ ػهٙ 

 

 ثإشزاف:

 طٓٛهخ يسًذ ػهٙ  د. 
 

 الولخص

انؼلاج انكًٛٛبئٙ ْٕ ػلاج ٚظزخذو انؼقبقٛز نٕقف ًَٕ انخلاٚب انظزغبَٛخ ، إيب ػٍ غزٚق قزم انخلاٚب أٔ يُؼٓب يٍ الاَقظبو. ًٚكٍ الخلفية: 

ٍ أٔ انزظزٚت ، أٔ ػهٗ اندهذ ، اػزًبدًا ػهٗ َٕع ٔيززهخ انظزغبٌ انذ٘ ٚزى ػلاخّ. ًٚكٍ إػطبء انؼلاج انكًٛٛبئٙ ػٍ غزٚق انفى أٔ انسق

 إػطبؤِ ثًفزدِ أٔ يغ ػلاخبد أخزٖ ، يثم اندزازخ أٔ انؼلاج الإشؼبػٙ أٔ انؼلاج انجٕٛنٕخٙ.

ك نلأٔراو ٔأيزاض انذو فٙ يذُٚخ رٓذف انذراطخ إنٗ رقٛٛى يؼزفخ انًًزظبد ردبِ اطزخذاو انؼلاج انكًٛٛبئٙ فٙ يزكش كزكٕالهدف: 

 كزكٕك.

 0202أكزٕثز  02أخزٚذ )دراطخ ٔصفٛخ( نكبدر انزًزٚط فٙ يزكش الأٔراو ٔأيزاض انذو ، ٔأخزٚذ انذراطخ فٙ انفززح يٍ الونهجية: 

 .0202َٕٕٚٛ  02إنٗ 

 02-02ث ثهغذ أػهٗ َظجخ نهفئبد انؼًزٚخ يب ثٍٛ )رسهٛم انُزبئح فًٛب ٚزؼهق ثبنخصبئص انذًٕٚغزافٛخ نؼُٛخ انذراطخ ثأكًهٓب ، زٛالنتائج: 

3( ، ٔدٔرح انؼلاج 2..39( ، ٔرجٍٛ َزبئح انًظزٕٖ انزؼهًٛٙ أٌ أػهٗ َظجخ زبظزح. انذراطخ خزٚدخ يؼٓذ غجٙ )02.2طُخ( ٔرشكم )

أطئهخ فقػ رًذ الإخبثخ ػهٛٓب  .أٌ  3(. ٔانًؼهٕيبد انؼبيخ انًزؼهقخ ثبنؼلاج انكًٛٛبئٙ نًزظٗ انظزغبٌ رظٓز انُزٛدخ2..2انكًٛبٔ٘ ثُؼى )

( يًب ٚؼُٙ أٌ الإخبثبد غٛز انصسٛسخ أػهٗ يٍ انصسٛسخ. ٔغٛزْب يٍ الأطئهخ انزٙ رًذ الإخبثخ ػهٛٓب 22ٔ  2،1ثشكم صسٛر انجُذ )

ٛخ فٙ ثُذ ٔازذ درخبد أػعبء ْٛئخ انزًزٚط يؼزفخ ػبنصسٛر ، يًب ٚذل ػهٗ قهخ انًؼزفخ ثًًزظبد الأٔراو. ٔكبٌ يزٕطػ  ثشكم غٛز

 ( فقزح.22، ٔيؼزفخ يزٕططخ فٙ )

طُخ( ٔثسظت اندُض كبَذ أػهٗ َظجخ كبَذ نهذكٕر.  02 - 02أظٓزد انذراطخ أٌ انفئخ انؼًزٚخ انزئٛظٛخ نهًًزظبد )الاستنتاجات: 

خ نظُٕاد انؼًم فًؼظى ٔخهصذ انذراطخ إنٗ أٌ يؼظى انًًزظبد رخزخٍ يٍ انًؼبْذ انطجٛخ يٍ زٛث انًظزٕٖ انزؼهًٛٙ ، أيب ثبنُظج

 طُٕاد. 9-2طُٕاد انؼًم ْٙ 

 طُٕاد. ثًُٛب نذٚٓى يؼزفخ يؼزذنخ فًٛب ٚزؼهق ثبنزػبٚخ انزًزٚعٛخ نهًزظٗ انذٍٚ ٚؼبٌَٕ يٍ انؼلاج انكًٛٛبئٙ.

ٛخ نزطٕٚز ثبنُظجخ نهدشء انزؼهًٛٙ ، طهطذ انذراطخ انعٕء ػهٗ زبخخ يًزظبد الأٔراو نًؼهٕيبد قٕٚخ ، ٔثزايح رؼهًٛالتىصيات: 

يًبرطبرٓى ٔطهٕكٛبرٓى ثُدبذ فٙ انزؼبيم يغ انًزظٗ أثُبء انؼلاج انكًٛٛبئٙ. ٚدت إخزاء خهظبد رذرٚت )يًبرطخ( خبصخ ٔإَشبؤْب 

 نهًًزظبد انؼبيلاد فٙ يزكش الأٔراو ٔأيزاض انذو نجُبء ٔرؼشٚش انقبػذح ٔانًؼزفخ الأطبطٛخ لاطزخذاو انؼلاج انكًٛٛبئٙ.

 انًفزبزٛخ: ػلاج كًٛبٔ٘ ، طزغبٌ ، رطٕر ، ػلاج ، اصطُبػٙ.انكهًبد 

 


